
اقتصادی6

گروه اقتصادی - جلسه مدیران 
صنعت آب و برق هرمزگان با رئیس 
مجمــع نمایندگان مردم اســتان در 
مجلس شورای اسلامی برگزار شد. 
رئیس مجمع نمایندگان استان 
در این جلسه با اشاره به حوادث غیر 
مترقبه اخیر در برخی نقاط اســتان و 
اخلال در رونــد ارائه خدمات آب 
و بــرق، از تلاش بــی وقفه مدیران 
صنعــت آب و برق علی رغم تمامی 

محدویت ها و مشــکلات قدردانی 
کرد و گفت: اقدامــات متولیان این 
حوزه در راســتای بهبــود خدمات 
رســانی و ایجاد شــرایط پایدار در 

مناطق زلزله زده قابل تحسین بود. 
"حســین رئیســی" شناسایی 
نقاط ضعــف در صنعت آب و برق 
و تبدیــل آن به نقــاط قوت را عامل 
مهمی در جلوگیری از ایجاد چالش 
های جدی در مواقع بحرانی دانست. 

نماینده مردم شــرق هرمزگان 
در مجلس همچنین با اشاره به اینکه 
مهــار آب های ســطحی و ذخیره 
ســازی آن نیازمند برنامه ای اساسی 
اســت، تصریح کرد: برای تامین آب 
شــرب آتیه استان، ناگزیر به استفاده 
از تکنولوژی شیرین سازی و توسعه 
آب شــیرین کــن ها هســتیم. وی 
اســتفاده از این ظرفیت را در شرایط 
ناپایدار آبی بســیار موثر دانســت و 

گفت: توسعه شیرین سازی آب باید 
در اولویت اقدامات آبفا باشد.

رئیسی در ادامه اشتراک مساعی 
و هــم افزایی نماینــدگان مجلس با 
مدیــران اســتانی را در رفع چالش 

های استان تاثیرگذار بیان کرد.  
پــور  حمــزه  عبدالحمیــد 
مدیرعامــل آبفــا هرمــزگان نیز در 
این جلسه، شــیرین سازی آب دریا 
و احداث ســایت های نمک زدایی 

در سطح اســتان را یکی از مهمترین 
راهکارهای مقابله با خشکسالی بیان 
کــرد و گفت: در این بخش تعداد دو 
پروژه آب شــیرین کن در مجموع با 
ظرفیت ۲۰ هزار متر مکعب در شبانه 
روز در مرحلــه برگزاری مناقصه و 
تعداد ســه پروژه نمــک زدایی در 
مجموع با ظرفیت ۶۴۰۰ متر مکعب 
در شبانه روز در مرحله مطالعات فنی 

داریم.

حمزه پور افزود: همچنین تعداد 
۱۱ پروژه آب شــیرین کن جدید در 
سطح استان در دست احداث داریم 
که پیش بینی می شــود طی دو سال 

آینده به مرحله بهره برداری برسد. 
وی در پایــان از اجرای پروژه 
هــای متعدد آبرســانی جهت برون 
رفت از مشــکلات کم آبی و ایجاد 
منابع آب شــرب پایدار در ســطح 

شهرها و روستاهای استان خبر داد.

گروه اقتصــادی - در حالی 
کــه صندوق های پالایشــی یکم و 
 NAV دارایکم همچنان زیر قیمت
معامله می شوند، آخرین وعده رئیس 
ســازمان بورس از اصلاح اساسنامه 
ایــن صندوق ها در صورت تصویب 

هیات وزیران حکایت دارد.
ســال ۱۳۹۹ و در روزهایی که 
شاخص کل بورس برای گذر از مرز 
دو میلیــون واحد کمیــن کرده بود، 
وعده عرضه ســه صندوق دولتی در 
قالب ETF از سوی دولتمردان داده 
و قرار شــد صندوق نخست بانکی 
و بیمه ای، صندوق دوم پالایشــی و 
صندوق سوم خودرویی و فلزی باشد. 
در واقع دولت بنا داشــت باقیمانده 
سهم خود در برخی بانک ها، بیمه ها، 
پالایشگاه ها، شرکت های خودرویی 
و فــولادی را در بازار عرضه و از این 

طریق ســهام خود را به مردم واگذار 
کند. این صندوقها با ۲۰ تا ۳۰ درصد 
تخفیــف به مردم واگذار شــد و هر 
ایرانــی دارای کد ملی می توانســت 

خریدار آن ها باشد.
نکتــه جالب این بــود که وزیر 
سابق اقتصاد در آن زمان بارها تاکید 
کرد که این صندوق ها فرصت خوبی 
برای توزیــع ثروت بین آحاد ایرانی 
است. همچنین اعلام کرد که با توجه 
به تخفیف ۲۰ درصدی این صندوق 
اگر فردی پنج میلیون تومان ســهام 
پالایشــی یکم بخرد، یــک میلیون 
تومان تخفیــف خواهد گرفت و در 
واقع به میزان یــک میلیون تومان از 

ثروت بهره مند خواهد شد.
در این راستا صندوق اول با نام 
دارا یکم در اوایل تابستان سال ۱۳۹۹ 
عرضه و در ســوم تیرماه قابل معامله 

شــد. در واقع وزارت امور اقتصادی 
و دارایــی از طریق این واگذاری، به 
نمایندگی از دولت، باقیمانده ســهام 
خــود در بانک های ملت، تجارت و 
صادرات ایــران و بیمه های البرز و 

اتکایی امین را واگذار کرد.
در پذیــره نویســی صنــدوق 
دارایکــم بیش از چهــار میلیون نفر 
مشــارکت کردند. صندوقی که هم 
راســتا با روزهای صعــودی بازار 
سرمایه، بازدهی چشمگیری داشت 
و تا ۲۰۰ درصد سود هم پیش رفت. 
ســوددهی دارایکم به گونه ای بود 
که حتی با وجود ســقوط چشمگیر 
شــاخص کل بــورس از دو میلیون 
واحد بــه کمتر از یک میلیون واحد، 
این صندوق همچنان در ســود قرار 
داشت. اما عمر این سود طولانی نبود 
و ســقوط های پی در پــی بازار این 

صندوق را هم به ته چاه کشاند.
صندوق ها همچنان زیر قیمت 

NAV
طبــق آخرین آمــار، هر واحد 
از صنــدوق دارایکــم حدود ۹۹۰۰ 
تومان قیمت دارد. این درحالی است 
که NAV این صنــدوق حدود ۱۴ 
هزار تومــان بوده و قیمت هر واحد 
این صندوق هنوز فاصله چشم گیری 

با NAV دارد.
 اما مسیر سوددهی پالایشی یکم 
از همــان ابتدا  کاملا از دارایکم جدا 
شد. پالایشــی یکم باقی مانده سهام 
دولــت در چهار پالایشــگاه تهران، 
تبریــز، اصفهان و بندرعباس بود که 
عرضــه آن با اختــلاف بین وزارت 
نفــت و وزارت اقتصاد کلید خورد 
و بهانــه ای برای ریزش بازار شــد! 
این صندوق عرضه شــد اما عرضه 

آن همزمان با ریــزش بازار بود. هر 
واحد این صندوق نیز در روز عرضه 
۱۰ هــزار تومان قیمت داشــت اما 
در روزهای ریزشــی بازار به ۵۰۰۰ 
تومان، یعنی نصف قیمت روز عرضه 

نیز رسید.
قیمــت این صندوق در آخرین 
روز معامــلات در هفتــه جاری به 
حدود ۷۵۰۰ تومان رســید. درحالی 
که قیمت NAV آن ۱۲ هزار و ۵۰۰ 

تومان است.
پیشنهاد سه گانه سازمان 

چه بود و به کجا رسید؟
 در ایــن راســتا حــدود چهار 
ماه، ســازمان بورس و اوراق بهادار 
راهکارهای سه گانه ای را در راستای 
نزدیک تر شدن صندوق های پالایش 
یکــم و دارا یکم به ارزش ذاتی خود 
در هیئت مدیره جمع بندی و پیشنهاد 

کرد. بر اساس این پیشنهاد، اشخاص 
غیردولتی ســهام دار این صندوق ها 
بایــد بتواننــد در صندوق ها اعمال 
رأی کننــد. پیش از ایــن تنها دولت 
امــکان تاثیرگــذاری مســتقیم در 
مجمع صندوق ها را داشــت و سایر 
ســرمایه گذاران حقیقــی و حقوقی 
امکان مشــارکت در تصمیم گیری 

این صندوق ها را نداشتند.
ســازمان بورس در پیشنهادی 
دیگــر مطرح کرد کــه این ETF ها 
به صندوق های فعال و بخشی تبدیل 
شــوند؛ به این معنــی که صندوق ها 
می توانند ترکیب سبد سهام را تغییر 
داده و بازارگردان نیز داشــته باشند. 
این در حالی اســت کــه پیش از در 
ســبد ســهام صندوق پالایش یکم 
تنها چهار نماد شــتران، شپنا، شبندر 
و شــبریز و در ســبد سهام صندوق 

دارایکم نمادهای وبملت، وبصادر، 
وتجارت، اتکام و البرز وجود داشت 
و با مدیریــت غیرفعال )عدم امکان 
تغییر در تعداد سهام موجود و خرید 
و فروش نماد جدید( اداره می شــد، 
اما با اجرای پیشــنهاد حاضر امکان 
تغییر ترکیب سبد ســهام و استفاده 
از پتانســیل بازارگردان نیز برای آنها 

فراهم خواهد شد.
امکان فروش واحدهای ممتاز 
ایــن صندوق ها در یــک مزایده و 
واگــذاری آن بــه بخش خصوصی 
برای جذب نقدینگی بیشــتر، یکی 
دیگر از پیشــنهادهای مطرح شده در 
این خصوص است. این پیشنهاد نیز 
در راستای پیشنهاد اول بوده و امکان 
فروش واحدهای ممتاز را به منظور 
جــذب منابع جدیــد و به کارگیری 
در اداره صنــدوق به منظور افزایش 

قدرت مانور ســرمایه گذاری مطرح 
شده است.

بر ایــن اســاس و درحالی که 
در چهار ماه گذشــته هیچ خبری از 
اصلاح ETF ها نبود، روز گذشــته 
مجید عشقی، رئیس سازمان بورس 
اعلام کــرد که لازم بود اساســنامه 
ایــن دو صندوق اصلاح شــود که 
اصلاحات آن انجام شــده است اما 
از آنجایــی که مصوبه هیات وزیران 
بــود باید در این هیــات اصلاحات 

صورت بگیرد.
بــه گفته وی این پیشــنهاد در 
دولت وجود دارد و ســازمان پیگیر 
آن است تا اصلاحات هر چه سریعتر 
انجام، ابلاغ و اجرا شود. بر اساس این 
اصلاحات مدیــر صندوق می تواند 
صــدور ابطال بزند تا قیمت صندوق 

به ارزش ذاتی خود برسد.

ناگزیر به توسعه آب شیرین کن ها در هرمزگان هستیم

هیات وزیران تصویب کند، ضرر مردم در ETF جبران می شود؟

گروه اقتصادی - دریاچه ارومیه 
یکی از جاذبه های ایران و از آن مهم تر 
یکی از نمادهای مهم کشــور شناخته 
می شد که کم جان شــدن آن در طول 
سال های گذشته واکنش های متعددی 
از ســوی آب شناســان بین المللی را 
دربرداشت اما متأسفانه با گذشت زمان 
طولانی از نفس زدن های این دریاچه 
هنوز مشکل به طور ریشه ای برطرف 

نشده است.
قصه پر غصــه ی دریاچه ارومیه 
ســال ها اســت که مانند زاینده رود و 
داستان خشــکی تالاب های کشور از 
طریق اخبار و یا از زبان محلیان منطقه 
به گوش می رسد. داستان غم انگیزی 
که نه تنها تبعات زیست محیطی آن پس 
از خشــک شدن دریاچه جبران ناپذیر 
است، بلکه خیل عظیم مهاجرت مردم 

منطقه را نیز بدنبال خواهد داشت.
از زمان آغاز بصدا درآمدن زنگ 
خطر خشکی دریاچه ستادی بنام ستاد 
احیاء برای نجات دریاچه تشکیل شد 
و اقداماتی در قالب پروژه های مختلف 
برای صرفه جویی در آب و انتقال آب 
به دریاچه ارومیه آغاز شد و تا حدودی 
دریاچه فیروزه ای شمالغرب که دومین 
دریاچه شــور دنیا اســت را از خشک 
شــدن نهایی نجات داد اما مدتی است 
که خبری از این ســتاد و اقدامات آنها 
نیســت و آنگونه هم که گفته می شود، 
دولــت هیچ بودجه ای بــرای دریاچه 
اختصاص نداده است. شاید اگر تدبیر 
بیشتری در ســال های ابتدایی خشک 
شدن این دریاچه می شد، اکنون شاهد 
شــرایط فعلی نبودیم، البته عده ای نیز 
تغییرات اقلیم و کم بارشــی کشور را 

عامل اصلی خشــک شــدن دریاچه 
می داننــد؛ در حالیکه همه ی ما میدانیم 
کشــور ما خشــک و کم آب است و 
مردم و مســئولین باید مدیریت کنند و 
این موضوع یکی دو روز نیســت، در 
کل بدیهی اســت که مدیریت درستی 
در این بخش اتخاذ نشــده چراکه اگر 
این اتفاق محقق می شد شرایط همچون 
حال حاضر نبــود. طی روزهای اخیر 
موضوع خشــکی دریاچــه ارومیه در 
مجلس شــورای اسلامی مطرح شد و 
بازخوردهای بسیاری هم داشته است؛

تحقیق و تفحص از ســتاد 
احیای دریاچــه ارومیه الزامی 

است 
چندی روز پیــش نماینده مردم 
تبریز، آذرشــهر و اســکو در مجلس 
شورای اسلامی از تحقیق و تفحص از 

ستاد احیای دریاچه ارومیه خبر داده و 
گفته بــود: این طرح بزودی در صحن 
علنی مجلس به رأی گیری گذاشــته 
خواهد شــد و در صــورت همراهی 
نماینــدگان و تصویب، فرایند آن آغاز 

می شود.
روح اله متفکــر آزاد اظهار کرده 
بود: طراح طــرح تحقیق و تفحص از 
ستاد احیای دریاچه ارومیه، این دریاچه 
را نگین آذربایجان دانست و افزود: تراز 
آبی این دریاچه به دلیل خشکسالی های 
متوالی به شدت کاهش یافته ولی ستاد 
احیا هم میلیاردها تومان در راســتای 
احیای دریاچه هزینه کرد که اکنون ثمره 
خاصی از این هزینه ها را شاهد نیستیم؛ 
لذا معتقدیم باید نحوه عملکرد و هزینه 
کرد این ستاد مورد ارزیابی قرار گیرد. 

وی با تاکید بر اینکه خشــکیدن 
دریاچــه ارومیــه به دغدغــه جدی 
مردم شــمالغرب تبدیل شــده است، 
خاطرنشان کرده بود: خشک شدن این 
دریاچه علاوه بر اســتان ها و شهرهای 
حاشــیه دریاچه، بیشترین تأثیر منفی 
را در ســمت شرق این دریاچه خواهد 
داشت چراکه بیش از ۱۴ میلیون نفر از 
تبریز تا نزدیکی تهران از ریزگردهای 

نمکی آن در امان نخواهند بود.
وی خواســتار اتمام پروژه های 
نیمه تمام و بعضاً رها شده احیای دریاچه 
ارومیه توســط دولت سیزدهم شد و 
ادامه داد: اتمام و افتتاح تصفیه خانه های 
فاضلاب تبریز، آذرشهر برای رهاسازی 
پســاب تصفیه شده به دریاچه و تونل 
انتقال آب کانی ســیب باید در اولویت 
قــرار گیرد تا پیکــر نیمه جان دریاچه 

دوباره جان دیگری بگیرد.
ارومیه  دریاچــه  موضوع 

سیاسی، قومی و امنیتی نیست
متفکر آزاد نیز در جلسه ی علنی 
مجلس شــورای اسلامی در نطق میان 
دســتور خود گفت: ما خوشبختانه در 
نظام جمهوری اســلامی برای محیط 
زیســت پول خرج می کنیم اگر خرج 
نمی کردیــم امروز عصبانی و ناراحت 

نبودیم.
وی بــا تأکید بــر اینکه موضوع 
دریاچه ارومیه نه سیاسی، نه قومی و نه 
امنیتی است، افزود: اگر تکان نخوریم 
ســتاد احیای دریاچه ارومیه که اکنون 
تبدیل به ستاد نجات شده تبدیل به ستاد 

تدفین خواهد شد. نماینده مردم تبریز، 
آذرشهر و اسکو در مجلس تأکید کرد: 
تغییر اقلیم محلی، گرم شــدن پیرامون 
و مشــکلات بارشی، همگی محصول 

خشکی دریاچه ارومیه است.
وی اضافه کرد: این صدای مردم 
با فرهنگ آذربایجان است که با افتخار 
به جای کف خیابان از تریبون مجلس 

شنیده می شود.
متفکــرآزاد اظهار کرد: دولت که 
در سفر به استان دستورات خوبی برای 
اتمام پروژه کانی ســیب و انتقال آب و 
اتمام تصفیه خانه های شهرستان های 
پیرامون دادند، نیاز است در اسرع وقت 

مورد توجه قرار گیرد.
اقدامات ستاد احیای دریاچه 

ارومیه خروجی جدی نداشــته 
است

متفکر آزاد همچنین پس از اتمام 
جلســه در گفت وگو با خبرنگاران با 
اشــاره به تصویب تقاضای تحقیق و 
تفحص از ستاد احیای دریاچه ارومیه 
گفت: ســتاد احیای دریاچه ارومیه از 
دولت قبل یعنی از ســال ۹۴ شروع به 
کار کــرد و قرار بود به تراز اکولوژیک 
دریاچه ارومیه رسیدگی کند که علیرغم 
انجام هزینه های زیاد خروجی جدی 
نداشت. وی افزود: ما در عین حال که 
قدردان زحمات صورت گرفته هستیم 
اما حرفمان این است که بررسی گذشته 
فرا روی آینده ما اســت که بدانیم چه 
اتفاقی قرار است رخ دهد. از دولت هم 
می خواهیم کــه در کنار تفحص برای 
رســاندن حداقل آب به دریاچه همت 

کنند.
این نماینــده مجلس تأکید کرد: 
کار ما سیاسی نیست و صرفا عملکرد 

ستاد احیای دریاچه ارومیه و هزینه های 
صورت گرفته را بررسی می کنیم. اینکه 
طرح های تحقیقاتی چطور بوده و چرا 
دانشگاه های غیرتخصصی ورود کرده 
و دانشگاه های منطقه کم رونق بوده اند 
همچنین خروجــی مطالعاتی چقدر 

انطباق با عملکرد میدانی داشته است.
وی گفت: گفته می شــود ۶۰۰۰ 
میلیــارد تومان بــرای دریاچه ارومیه 
هزینه شده است، ما می خواهیم با انجام 
تفحص بفهمیم کــه عدد دقیق چقدر 
اســت چراکه وضعیت دریاچه ارومیه 

همان طور بوده و فرقی نکرده است.
متفکــر آزاد در پایــان اعلام کرد 
که عملکــرد دریاچه ارومیه از آغاز به 
کار یعنی از سال ۹۴ تا سال ۹۷ بررسی 

می شود چون از آن زمان تقریبا کار رها 
شده است.

طرح تحقیــق و تفحص از 
عملکرد ســتاد دریاچه ارومیه، 

صدای پزشکیان را نیز درآورد
نماینده دیگر مردم تبریز، آذرشهر 
و اسکو در مجلس شورای اسلامی در 
واکنش به طــرح تحقیق و تفحص از 
عملکرد ستاد احیای دریاچه و در دفاع 
از هم حزبی هــای خود، گفت: دولت 
دوازدهم حدود ۳۷ کیلومتر تونل ایجاد 
کرده و بــرای ۵۰ متر ۱۷۰ میلیون متر 
مکعب آب در پشت سدها آب وجود 
دارد. مسعود پزشکیان افزود: تمام این 
کارها در دولت جدید نگه داشته شده 

و حرکتی نمی کنند.
وی اظهار کــرد: هیچ بودجه ای 
بــر ای دریاچه ارومیه در نظر نگرفتند، 
ریاست جمهوری دســتور این کار را 
دادند اما اجرا نشــده اســت، چرا باید 
دستورات ریاست جمهوری را زیر پا 

گذاشته و انجام ندهند.
لزوم اجرای طرح های بلند 
مدت برای احیای دریاچه ارومیه

معــاون امور عمرانی اســتاندار 
آذربایجان شرقی نیز در این خصوص 
افزود: کارهای سخت افزاری از جمله 
انتقال آب از سد کانی سیب و طرح های 
کنترل سیلاب و انتقال فاضلاب شهر 
تبریز در جلوگیری از خشــک شدن 

دریاچه ارومیه موثر خواهد شد.
جــواد رحمتی گفــت: در کنار 
طرح های عمرانی بایــد کارهای نرم 
افزاری و فرهنگــی و همچنین تغییر 
الگوی کشت و اســتفاده از مشارکت 
جوامــع محلی مورد توجه جدی قرار 
گیرد تا در آینده با کاهش سطح دریاچه 

از ایجاد ریز گردها و فجایع زیســت 
محیطی جلوگیری کرد.

وی ادامــه داد: برای جلوگیری از 
وخیم تر شدن وضعیت دریاچه ارومیه، 
انجام اقدامات دراز مدت و برنامه ریزی 

مناسب ضروری است.
دریاچه  فراموشــی  دوران 

ارومیه را سپری می کنیم
یک اســتاد دانشــگاه تبریز در 
خصوص دریاچــه ارومیه می گوید: 
ســالانه به دو میلیــارد و ۳۰۰ میلیون 
مترمکعب آب نیاز داریم تا به سطح تراز 
اکولوژیک یعنی ۱۲۷۴.۳ متر برسیم که 
ترازی اســت صعب الوصول، اما تراز 
هیدرولوژیک که ۱۲۷۲.۵ متر اســت 
کــه در وضعیت فعلی ترازی معقول و 
قابل دستیابی است و متأسفانه در حال 
حاضر سطح آب دریاچه ارومیه در تراز 
۱۲۷۰.۷ متر قرار دارد که اصلًا وضعیت 

مطلوبی نیست.
 احمد فاخری فرد ادامه می دهد: 

متوســط تراز کــف دریاچه در بخش 
شــمال ۱۲۶۹.۴ متــر غســت یعنی 
عمق متوســط آب به یــک مترو ۳۰ 
سانتی متر رسیده و برای رسیدن به تراز 
هیدرولوژیــک ۱.۸ متر دیگر آب لازم 

است تا عمق آب به ۳.۱ متر برسد. 
تــراز  می کنــد:  اضافــه  وی 
هیدرولوژیک تراز ایده آلی نیســت اما 
وضعیت را نسبتاً بهتر می کند و دریاچه 
ظاهر زنــده ای بخود می گیــرد البته 
رســیدن به این تراز نیز همت زیادی 
می طلبد؛ اتصال آب رودخانه زاب، رها 
سازی حساب شده آب پشت سدها و 
ورودی طبیعی در حدود ۷۰۰ میلیون 
مترمکعب در ســال رســیدن به تراز 
هیدرولوژیــک را امکان پذیر می کند. 
وی خاطرنشــان می کند: چالش های 
دریاچه ارومیه، مشکلات طبیعی نبوده 
بلکه انسانی هستند، وضعیت دریاچه 
از سال گذشته تاکنون وخیم تر شده و 
در نقشه های ماهواره ای هم حتی رنگ 
بخش شــمالی به سفیدی میزند یعنی 
به کف رســیده ایم. فاخری فرد یادآور 
می شــود: اکنون در بخش عظیمی از 
دریاچه آبــی وجود ندارد و به مرور با 
از دست رفتن رطوبت زیرین با خاک 
مرده روبرو خواهیم شد در اینجا است 
که با خطر مرگباری مواجه خواهیم بود؛ 
در حال حاضــر نمک رطوبت زیرین 
دریاچه را حفظ کرده و اندکی رطوبت 
وجود دارد و نمی گذارد خاک مرده بلند 
شود اما با گذشت زمان و خشک شدن 
رطوبت زیرین، بافت کلوئیدی خاک 
بیــرون می آید یعنی خاک مرده نمکی 
که با کمترین سرعت باد پخش خواهد 
شــد و نابودی مزارع و باغات و محیط 
زیست و نسل آینده انسان ها را بدنبال 
خواهد داشت. وی می گوید: اکنون تا 
جایی که اطلاع داریم، ستاد احیا دیگر 
وجود خارجی ندارد و بودجه ای به آن 
تعلق نگرفته اســت. اکنون باید منتظر 
ماند و تماشاگر نقش آفرینی و تحقیق 
و تفحصات مسئولان کشور در احیای 
دریاچه ارومیه شد؛ البته امیدواریم این 
بار هــم مانند گذشــته فقط به حرف 
نباشد، عملی هم در کار باشد نه اینکه 
تعدادی پروژه انجام و در میانه ی راه رها 
کنند؛ برای تمامی مسئولانی که به دنبال 
احیای واقعی دریاچه هستند، آرزوی 

موفقیت داریم!

چالش هــای دریاچه ارومیه، مشــکلات طبیعی نبوده بلکه انســانی هســتند، وضعیت 
دریاچه از ســال گذشــته تاکنون وخیم تر شده و در نقشــه های ماهواره ای هم حتی رنگ 
بخش شــمالی به ســفیدی میزند یعنی به کف رســیده ایم.اکنون در بخــش عظیمی از 
دریاچه آبی وجود ندارد و به مرور با از دســت رفتن رطوبت زیرین با خاک مرده روبرو 
خواهیم شــد در اینجا اســت که با خطر مرگبــاری مواجه خواهیم بــود؛ در حال حاضر 
نمــک رطوبت زیریــن دریاچه را حفظ کــرده و اندکی رطوبت وجــود دارد و نمی گذارد 
خاک مرده بلند شــود اما با گذشــت زمان و خشک شــدن رطوبت زیرین، بافت کلوئیدی 
خاک بیرون می آید یعنی خاک مرده نمکی که با کمترین ســرعت باد پخش خواهد شــد و 
نابودی مزارع و باغات و محیط زیســت و نسل آینده انســان ها را بدنبال خواهد داشت. 

دریاچه ارومیه نفس های 
آخرش را می کشد؛ مسئولان 

فکری بکنند!
صدای فریاد بی آبی دریاچه ارومیه مدت هاست که بلند شده، اما متأسفانه علی رغم اقدامات کم وبیش 
مسئولان هنوز دردی دوا نشده و هر روز خبرهای بد بیشتری از وضعیت این دریاچه مخابره می شود.

گروه اقتصادی -  سرپرســت  
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
از باز شدن مجدد سامانه حمایتی طی 

یک هفته تا ۱۰ روز آینده خبر داد.
محمــد هــادی زاهــدی وفا 
سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در همایش شرکت سرمایه 
گذاری تأمین اجتماعی )شســتا( با 
بیان اینکه در فضای گام دوم انقلاب 
هســتیم، گفــت: در گام اول تجربه 
گران ســنگی داشــتیم که چراغ راه 
آینده اســت اما آنچه در گام اول طی 
کردیم با آنچه مطلوب ما بود، فاصله 

زیادی دارد. 
رشــد اقتصــادی، معنویت و 
اخــلاق، عدالت و مبارزه با فســاد، 

تولیــد دانش بنیان و اشــتغال زایی 
ســرلوحه برنامه های ما در گام دوم 

انقلاب است.
وی با بیــان اینکه اگر تولیدات 
ما دانش بنیان نشود نه تنها بازارهای 
خارجی بلکه بازارهای داخلی را هم 
از دســت می دهیم، اظهار داشت: در 
دنیایی هستیم که امکان منفک کردن 
کشور از جریان ســرمایه گذاری با 
دنیا وجود ندارد و باید بتوانیم در این 

فضای جهانی رقابت کنیم.
بــه گفته وی تنها ابزار ما در این 
رقابت، دانــش بنیان کردن تولیدات 
ماست و باید به سرعت فاصله سطح 
فناوری تولیدات خود با سطح جهانی 
را کوتاه کنیم تا هم بازارهای جهانی 

را حفظ کنیم و هم رشــد اقتصادی 
کشــور افزایش یابد. زاهدی وفا به 
برخی ضعف های اقتصادی کشــور 
در سالهای اخیر اشاره و تصریح کرد: 
نرخ تورم دورقمی بالای ۲۰ درصد، 
پایین بودن نرخ جذب سرمایه های 
خارجــی و غیرقابل قبول بودن نرخ 
اشتغال از مهمترین مشکلات کشور 
بود که برای رفع آنها باید دانش بنیان 

شویم. 
سرپرســت وزارت تعاون، کار 

و رفــاه اجتماعی تأکید کرد: یکی از 
محاسن فعالیت در تأمین اجتماعی، 
مردمی بودن آن است. بخش زیادی 
از جامعه ذینفعان فعالیت های تأمین 
اجتماعی هستند که باید مراتب آنها 

رعایت شود.
وی بــا تأکید بر اهمیت رعایت 
حاکمیــت شــرکتی در مدیریــت 
شــرکت های تابعــه ایــن وزارت، 
اظهــار داشــت: از ســوی دیگر ما 
تکالیف دیگر اجتماعــی نیز داریم 

لذا در فضــای دو بعدی اقتصادی- 
 اجتماعــی، سیاســتگذاری را اجرا 

می کنیم.
زاهدی وفا به دستور اخیر خود 
بــه مدیر عامل تأمین اجتماعی مبنی 
بر ارائــه تصویری ماهانه از رشــد 
شــرکت های تابعه این سازمان، بیان 
کــرد: مدیرعامل تأمیــن اجتماعی 
برنامه ماهانه پیشرفت شرکت ها را به 
ما ارائه می دهد. ماه گذشته در برخی 
از شــرکت ها رشــد ۲۰ درصــدی 

محصولات را تجربه کرده بودیم.
سرپرســت وزارت تعــاون، 
کار و رفــاه اجتماعی یادآور شــد: 
سرمایه شــرکت های تابعه متعلق به 
یک نســل نیست و منافع بین نسلی 
دارد. با این حال برخی منابع تعدادی 
از شــرکت های ما مولد نیســتند که 
باید وضعیت آنهــا بهبود یابد. مولد 
سازی دارایی ها و تبدیل شدن آنها به 
سرمایه های پایدار باید در حاکمیت 

شرکتی مدنظر قرار گیرد.

نشســت  ایــن  حاشــیه  در 
سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در جمع خبرنگاران درباره 
ثبت نام جاماندگان از یارانه معیشتی 
اظهار داشــت: تکمیــل بانک های 
اطلاعاتی به علت تغییراتی که مرتباً 
در خانواده هــا صــورت می گیرد و 
ازدواج هــا و طلاق هایــی که انجام 

می شود، در دستور کار ماست. 
وی افــزود: طی یــک هفته تا 
۱۰ روز آینــده امکان ثبت نام مجدد 
خانواده هایی که فکر می کنند مستحق 
دریافت یارانه هستند ولی به آنها داده 
نشــده، مجدداً در وب سایت سامانه 
حمایتی فراهم می شود تا اطلاعات 

خود را تکمیل کنند. 

زاهدی وفا تأکید کرد: براساس 
اطلاعاتی که در بانک اطلاعات رفاه 
ایرانیان داشتیم، تاکنون خانواده های 
مشــمول دریافت یارانــه را معرفی 
کردیم اما از ســال آینده سیاســت 
دیگــری را در پیش می گیریم تا این 

اتفاقات رخ ندهد. 
سرپرســت وزارت تعــاون، 
کار و رفــاه اجتماعــی درباره ثبت 
نام جاماندگان ســهام عدالت گفت: 
کارهای مربوط به ثبت نام آنها نهایی 
و برای تصویب به هیئت دولت ارائه 
شده است. وی در واکنش به اینکه آیا 
وزیر تعاون به مجلس معرفی می شود 
گفــت: درباره هر موضــوع باید در 

زمان مربوط به آن صحبت کرد.

سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

سامانه ثبت نام از جاماندگان یارانه معیشتی این هفته باز می شود

در نشست مدیران صنعت آب و برق هرمزگان با رئیس مجمع نمایندگان استان مطرح شد؛
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